
اصـــرارمشکوک براحیـــای وزارت
بازرگانی

درحالی که این روزها دولت به جد بحث احیای وزارت بازرگانی را
دنبال می کند، کارشناسان معتقدند این مساله در سال حمایت از

تولید به واردات دامن می زند و کمر تولید را می شکند.

به گزارش خبرنگار مهر، دولت این روزها در حالی بحث احیای وزارت
بازرگانی را دنبال می کند که بسیاری از کارشناسان این اقدام را
بازگشت به عقب و نادرست می دانند، احیای مجدد وزارت بازرگانی در
سال حمایت از تولید داخل و در حالی که کشور در آستانه دور جدید
تحریم قرار دارد، می تواند بستر واردات را فراهم کند و به تولید

داخلی محصولات کشاورزی  ضربه بزند.

 لایحه  اصلاح بخشی از ساختار دولت (لایحه تفکیک ۳ وزارتخانه) برای
اولین بار توسط دولت در خرداد ماه سال ۹۶ با قید دو فوریت  تقدیم
مجلس شورای اسلامی شد. این لایحه در مجلس با یک فوریت تصویب و برای
بررسیهای بیشتر به کمیسیونهای تخصصی مجلس (اجتماعی، صنایعومعادن
و کشاورزی) ارجاع داده و در نهایت در هر سه کمیسیون تخصصی رد شد.

 عدم موافقت مجلس با لایحه تفکیک پایان کار نبود و لایحه تفکیک
مجددا با پافشاری دولت و موافقت رئیس مجلس شورای اسلامی در جریان
بررسی مجدد قرار گرفت و برای همین منظور کمیسیون ویژه (کمیسیون

https://agrofoodnews.com/%d8%a7%d8%b5%d8%b1%d8%a7%d8%b1%d9%85%d8%b4%da%a9%d9%88%da%a9-%d8%a8%d8%b1%d8%a7%d8%ad%db%8c%d8%a7%db%8c-%d9%88%d8%b2%d8%a7%d8%b1%d8%aa-%d8%a8%d8%a7%d8%b2%d8%b1%da%af%d8%a7%d9%86%db%8c/
https://agrofoodnews.com/%d8%a7%d8%b5%d8%b1%d8%a7%d8%b1%d9%85%d8%b4%da%a9%d9%88%da%a9-%d8%a8%d8%b1%d8%a7%d8%ad%db%8c%d8%a7%db%8c-%d9%88%d8%b2%d8%a7%d8%b1%d8%aa-%d8%a8%d8%a7%d8%b2%d8%b1%da%af%d8%a7%d9%86%db%8c/


مشترک اصلاح بخشی ساختار دولت) تشکیل شد.

با توجه به اصرار دولت، کمیسیون مشترک مجلس شورای اسلامی از اسفند
ماه ۹۶ جلسات متعددی پیرامون موضوع برگزار کرد و در نهایت لایحه
تفکیک در این کمیسیون هم به صورت قاطع رد و مورد موافقت قرار
نگرفت. یکی از محورهای اصلی لایحه دولت، تفکیک وزارت صنعت، معدن و
تجارت و تبدیل این وزارتخانه به دو وزارتخانه «بازرگانی» و

«صنعت» است.

البته پیشنهاد تفکیک این وزارتخانه، در هر سه کمیسیون تخصصی مجلس
شامل کمیسیون اجتماعی، صنایع و معادن  و کشاورزی مورد پذیرش قرار

نگرفت.

حسین قهرمانی، کارشناس حوزه کشاورزی در این زمینه به خبرنگار
مهر می گوید: در کنار مخالفت قاطع نمایندگان مجلس شورای اسلامی در
هر چهار کمیسیون تخصصی که بیش از ۴۰ نماینده ملت را شامل میشوند،
مدیران ارشد وزارت جهاد کشاورزی و اتحادیههای صنفی کشاورزی با
تفکیک وزارت صنعت، معدن و تجارت و احیاء وزارت بازرگانی مخالف

هستند.

وی می افزاید: به طورکلی امیدی به سامان بخشی به مشکلات مطرح شده
در بخش تولید و بازرگانی با تشکیل وزارت بازرگانی وجود ندارد و
وزارت بازرگانی در صورت احیا فقط بهدنبال حداکثر کردن سود
بازرگانان خواهد بود و انگیزهای برای حمایت از  محصولات ایرانی و
تقویت تولید داخلی نخواهد داشت. حال با این توصیفات مشخص نیست که
چرا دولت و سازمان برنامه علیرغم مخالفت ذینفعان تولید، بر طبل

تشکیل وزارت بازرگانی میکوبد.

احیای وزارت بازرگانی به واردات اصالت می بخشد/ قانون انتزاع
ناقص اجرا شد

همچنین رحمت الله بنار، مدیرعامل اتحادیه مرکزی نظارت و هماهنگی
تعاونیهای روستایی و کشاورزی ایران در گفتگو با خبرنگار مهر با
بیان اینکه تشکل های کشاورزی کاملا با احیای وزارت بازرگانی و لغو
قانون انتزاع مخالف هستند، اظهارداشت: ما دلایل خود را درباره این
مخالفت بارها در رسانه ها و همچنین به نمایندگان مجلس شورای

اسلامی اعلام کرده ایم.

وی با اشاره به اینکه این اقدام اصالت بخشیدن به واردات و بی



اعتنایی به تولید داخل است، گفت: در سال حمایت از تولید داخل و
در شرایطی که قرار است تحریم های ظالمانه ای علیه کشور وضع شود،

باید با اتکا به تولید داخل پیش برویم.

این فعال بخش خصوصی تصریح کرد: تجربه سالیان گذشته ثابت کرده
وزارت بازرگانی در کمترین فرصت و با کمترین بهانه اقدام به
واردات می کند و کمر تولید را می شکند ما در سالیان ۹۱ و ۹۲ با

چنین تجربیاتی مواجه بودیم.

بنار درباره اینکه گفته می شود وزارت جهاد کشاورزی در بخش تنظیم
بازار کالاهای اساسی موفق عمل نکرده است؟، گفت: ما اینگونه کلی
گویی ها را قبول نداریم. وزارت جهاد کشاورزی در ارتباط با تنظیم
بازار و جلوگیری از واردات بی رویه محصولاتی مانند شکر، روغن و

برنج بسیار موفق عمل کرده است.

وی افزود: علاوه بر جایگزینی واردات دانه های روغنی به جای بخشی
از روغن خام، وزارت جهاد مانع واردات برنج در فصل برداشت این

محصول شده است.

بنار گفت: اگر مشکلاتی نیز در حوزه تنظیم بازار وجود دارد  به
دلیل اجرای ناقص قانون انتزاع است، برخی اختیارات و امکاناتی که
باید در پی اجرای این قانون به وزارت جهاد کشاورزی سپرده می شود،

در اختیار وزارت صنعت ماند و باعث چنین مشکلاتی شد.


